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La CUP Terres de l’Ebre es va implantar al territori el 2012, 
com a grup de suport en l’organització de la campanya de 
les primeres eleccions on la CUP es presentava al Parla-
ment de Catalunya. Ebrenques vinculades a les lluites en 
defensa del territori i de l’esquerra independentista vam 
apostar per aquest projecte com un espai de confluència 
dels moviments cívics i populars, basat en l’assemblea-
risme, i que defensa uns Països Catalans independents, 
socialment justos, ecològicament sostenibles, territorial-
ment equilibrats, feministes i deslligats de les formes de 
dominació patriarcals.

Al 2015, les quatre assemblees constituïdes en aquell mo-
ment es van presentar a les municipals i van aconseguir 
tindre representació. Durant aquests quatre anys el projec-
te ha crescut, i ara té representants al Montsià, al Baix Ebre 
i la Ribera d’Ebre.

Quatre anys on hem fet palès la importància de ser pre-
sents a la institució, com a ens fiscalitzadors i generadors 
de debats des d’una perspectiva radicalment democràtica i 
d’esquerres, però també la importància de ser presents als 
carrers, al teixit associatiu i a les organitzacions populars i 
combatives, ja que és des d’aquí d’on podem fer créixer el 
projecte d’Unitat Popular. Per a la CUP, la unitat popular 
és l’aliança d’aquelles persones que fa dècades, que pa-
tint les polítiques neoliberals, patriarcals i autonomistes, 
plantegen una alternativa global a la seua dominació. Una 
aliança que cal reforçar i ampliar per articular la classe tre-
balladora i les classes populars dels Països Catalans.

A les properes eleccions municipals del 26 de maig, la CUP 
presentem sis candidatures avalades per l’organització a 
Móra d’Ebre, Tortosa, Deltebre, Alcanar, La Ràpita i Flix. 
Sis candidatures que tenen l’objectiu d’impulsar canvis va-
lents des del municipalisme transformador i rupturista.

Municipalisme per construir sobiranies des de baix, de-
fensant canvis en les institucions que retornen la capacitat 
de debat i de decisió al poble i al territori i que donen lloc a 
experiències de veritable govern popular.

Municipalisme per construir ciutats i pobles inclusius i co-
hesionats, que aposta per un model de societat centrat en 
les necessitats i la realització plena de les persones on ca-
dascú aporte a la comunitat segons la seva capacitat i rebe 
segons les seues necessitats.

Municipalisme per construir pobles i ciutats feministes i 
amb perspectiva LGBTI, que posen al centre del funciona-
ment social la reproducció de la vida, la generació de con-
dicions materials de vida dignes per a les classes populars 
en general i per a les dones en particular, que treballen per 
a un abordatge integral de les violències patriarcals i mas-
clistes. Que lluiten contra l’exclusió de les persones LGBTI, 
que garanteixen la plena participació d’aquestes en tots els 
àmbits i que siguen lliures de totes les formes d’LGBTI-fò-
bia.

Municipalisme per construir uns pobles i ciutats adaptats 
a l’entorn, energèticament sobirans i en transició cap al 
residu zero. Perquè quan parlem d’ecologisme parlem de 
vida, volem municipis més verds, saludables, vius i partici-
patius com a espais de construcció social col·lectiva. Les 
nostres propostes polítiques van encaminades a construir 
municipis i territoris resilients, autosuficients i capaços 
d’adaptar-se als canvis que garanteixen la qualitat de vida 
i el benestar actual i futur de les seues veïnes, des de la 
radicalitat democràtica i la participació veïnal.

Municipalisme per garantir un futur per als nostres po-
bles que reverteixe el desequilibri territorial existent i 
el despoblament del món rural. La defensa d’un model 
econòmic diversificat, respectuós amb el medi i que pose 
les persones al centre, la defensa del manteniment i millo-
ra dels serveis públics als municipis, apostant sempre per 
la gestió directa i pública, el rebuig de la utilització del terri-
tori com l’abocador de Catalunya, són alguns dels fronts de 
lluita que tenim presents en la defensa del territori i en la 
defensa del dret a una vida digna a les nostres poblacions. 

Perquè ho volem tot, fem municipis valents! 
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Les subvencions, regulades per la llei espanyola 7/1985, 
són una dotació econòmica que perceben els grups mu-
nicipals (GM) representats al ple amb càrrec als pressu-
postos locals, quasi 15.000€ l’any. La quantitat a rebre es 
defineix al primer ple de cada legislatura i consta de dos 
parts. Mensualment s’ingressen 60 € per GM, i de 73€ per 
cada membre del grup.

Un dels punts negres d’estes subvencions és la seua jus-
tificació ja que la fiscalització d’aquestes subvencions la 
realitzarà el ple municipal quan aquest ho sol·licite  (para-
doxa: aquells que reben les subvencions són aquells qui en 
demanen la fiscalització). A Alcanar aquestes subvencions 
no s’havien fiscalitzat des del 2007, es pagaven sense de-
triment de comptes.

Al de gener del 2017, el regidor de la CUP, Xavi Queralt, va 
presentar una instància en la qual, basant-nos en la Llei 
del Parlament de Catalunya 19/2014 de transparència, ac-
cés a la informació pública i bon govern, es sol·licitava la 
següent informació: les subvencions i ajuts públics con-
cedits per l’ajuntament als diferents GM entre el 2011 i 
2015, la informació del seu control financer i la còpia de 
les factures i documents justificatius. 

La CUP Alcanar decideix recórrer al Consell de Garanties 
d’Accés a la Informació Pública (GAIP), òrgan creat a la 
mateixa llei 19/2014 per resoldre els conflictes de petició 

de documentació pública, com ha estat el cas. Així, el 20 
d’abril, es va iniciar un procediment de reclamació davant 
del GAIP per tal de rebre una informació que l’Ajuntament 
d’Alcanar negava sistemàticament.
Al juny de 2017, el GAIP resolia favorablement les al·le-
gacions de la CUP i reclamava tota la informació pendent 
als GM de l’Ajuntament, a entregar en quinze dies. Infor-
mació que al final hem pogut consultar i ha generat molta 
inquietud en alguns GM perquè van haver de justificar a co-
rre-cuita aquestes despeses després d’anys sense fer-ho.

La CUP ens marquem els següents objectius a partir d’ara: 
la reducció de les assignacions als GM al nostre Ajunta-
ment; la creació d’un reglament per tal de fiscalitzar i jus-
tificar les despeses dels GM; i donar compliment al criteri 
1/2018-GAIP, sobre l’obligatorietat de la publicitat activa 
de les subvencions als grups polítics.

Esta iniciativa de la CUP Alcanar – les Cases té l’objectiu 
de retornar al teixit associatiu del poble els diners que el 
nostre regidor, Xavi Queralt, ha cobrat de l’administració 
pública per la seua participació en els plens extraordinaris 
del 2017 i 2018. Durant la 1a edició, que es repartiren els 
diners del 2015 i 2016, la xifra arribà a gairebé 1000 euros. 
En esta 2a edició la xifra suma un total de 1.230 euros, que 
es repartiran entre els dos projecte més votats, un 60 % per 
al primer i un 40 % per al segon. 

“Teixim iniciatives populars’” va nàixer com a continuació 
del programa electoral de les eleccions municipals del 
2015. Aleshores, la nostra assemblea local es va compro-
metre a transformar les subvencions dels grups munici-
pals en subvencions per a les entitats socials i culturals del 
municipi. I enfront la impossibilitat legal de que això pogués 
fer-se directament, la CUP va redefinir el seu objectiu i va 
decidir renunciar a la seua retribució dels plens extraor-
dinaris i destinar aquests diners al projecte que vam ano-
menar “Teixim iniciatives Populars”. D’esta manera tam-
bé es denunciava l’abús d’aquesta eina per part de l’equip 
de govern local. 

Un clar exemple d’este mal ús va ser el comiat de l’anterior 
alcalde d’Alcanar, Alfons Montserrat, ja que es va organit-

zar un ple extraordinari per acomiadar-lo. Per a una renún-
cia d’alcaldia via dació en compte, no es necessària la con-
vocatòria de cap ple, i encara menys d’un ple extraordinari. 
Este acte de comiat va suposar un cost de 2.142,00 euros a 
les arques municipals en concepte d’assistència al ple dels 
regidors i regidores que s’hauria d’haver estalviat.
Pensem que este projecte ha donat els seus fruits en dos 
aspectes. Per una banda, el control financer i la trans-
parència que ara existeix sobre les subvencions als grups 
municipals i, per una altra banda, amb la constatació del 
cost econòmic per al poble per la celebració dels plens ex-
traordinaris que se celebren al nostre municipi.

ASSEMBLEA LOCAL CUP ALCANAR - LES CASES



ARA SÍ, DELTEBRE
LLIURE DE FRANQUISME
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El Ple Municipal de Deltebre del dimarts passat va apro-
var el canvi de nom del carrer Capitán Cortés a carrer del 
Club Nàutic.

Han calgut 2 anys i mig de mocions aprovades, rodes de 
premsa, comunicats, recollida de signatures, el Síndic de 
Greuges de Catalunya… per fer “pedagogia” al govern con-
vergent de Pdecat per aconseguir-ho.
La regidora de la CUP, Dayana Santiago, denúncia al ple 
l’actitud del Pdecat “és patètic que un equip de govern, 
convergent, que es fa dir catalanista només actui en 
canviar el nom franquista del carrer perquè el Síndic de 
greuges de Catalunya li exigeix que el canviï, i no per vo-
luntat pròpia.”
Finalment, el carrer Capitán Cortés canvia de nom i el fran-
quista Santiago Cortés, guàrdia civil homenatjat per Fran-
co, deixarà de tenir un lloc a Deltebre.
Tal i com explica Pere Magrané, membre de la CUP Del-
tebre, “ahir es va celebrar uns dels plens més importants 
de la història recent de Deltebre. El franquisme ja no serà 
homenatjat al poble”.

La CUP Deltebre diu alt i clar que el franquisme i el feixis-
me no es consulten, es combaten. I en el combat, la per-
severança i la convicció són eines imprescindibles.
Santiago va acabar agraint la feina de la gent del poble, “ 
volem donar les gràcies a tota la gent que va firmar per 
canviar el nom del Capitán Cortés, perquè aquesta feina no 
és només de la CUP sinó de totes.”
Entre totes han fet possible un Deltebre lliure de fran-
quisme.

CUP DELTEBRE FA PÚBLIC
L’ORDRE DE LA LLISTA ELECTORAL

ASSEMBLEA LOCAL CUP DELTEBRE

Després de mostrar, durant tot el mes de gener, les perso-
nes de la futura llista electoral per a les properes eleccions 
municipals, la CUP Deltebre va desvetllar el passat diven-
dres, quin serà l’ordre definitiu. Així, Dayana Santiago re-
petirà com a cap de llista tot i que, tal i com ella mateixa va 
anunciar, “el projecte CUP va molt més enllà d’una perso-
na, va molt més enllà d’anar la número 1 o la 17 o no anar 
a la llista. Som una assemblea on totes i tots som caps de 
llista i on estem amb el mateix dret a decidir, opinar, votar 
i proposar“.

A l’acte, que va començar més tard del previst per tal de 
poder assistir a les diferents concentracions en suport als 
presos i preses polítiques que havien estat traslladades a 
Madrid el mateix dia, Jordan Turón va anar desvetllant l’or-
dre al so de les “claus que ens obriran la institució des 
d’on serem, amb una #NovaMirada, la vostra veu“.
Dayana Santiago va destacar que “ens presentem per a 
l’Alcaldia de Deltebre on totes serem alcaldes i alcaldes-

ses i, tinguem la representació que tinguem, totes serem 
clau, totes serem dins l’Ajuntament per aportar una #No-
vaMirada, tan aquelles que anem a la llista com aquelles 
que no hi van”.
Carme Abril, que va fer un rapàs de la feina feta a l’Ajun-
tament els darrers 4 anys, va recordar que “amb una sola 
representant hem fet una oposició constructiva que ha 
aportat beneficis per al poble” i que “les que som dalt de 
l’escenari som gent normal, gent treballadora i honesta, 
com vatros, que sou el motor real del poble, la seua gent“.
A l’acte va participar Maria Rovira, regidora de la CUP Cap-
girem Barcelona, qui va recordar a l’exiliada Anna Gabriel 
tot assegurant que “ella, avui, segur que hauria estat a 
Deltebre amb el municipalisme més combatiu amb l’anhel 
de conquerir la independència per canviar-ho tot, des de 
baix, des de cada poble i ciutat“.
La nota musical la va aportar en Daniel Saez que va com-
pondre una peça especialment per aquest dia titulada «Les 
Claus».

L’única pedagogia 
que s’ha fet és la de 

la CUP al govern 



EL SISTEMA GESTIÓ DE RESIDUS FA PUDOR
ASSEMBLEA LOCAL CUP LA RÀPITA

QUI NO ESTÀ FENT ELS DEURES EN EL POLÈMIC
PROJECTE DE LA CARRETERA DEL POBLENOU?
A hores d’ara, l’ajuntament de la Ràpita no ha tramitat l’ex-
pedient per traspassar la titularitat de la carretera del Po-
blenou a la Diputació de Tarragona, un requisit indispen-
sable perquè l’ens provincial assumeixi l’actuació integral 
de millora que requereix la via. La crítica que hem de fer no 
es basa tant en la celeritat per fer efectiu d’aquest traspàs, 
com en les contradictòries argumentacions que donen les 
dues administracions a l’hora d’assumir-hi les seves res-
ponsabilitats.
Les argumentacions són tant contradictòries com que, 
després de la votació de la polèmica moció al plenari de la 
Diputació de Tarragona, l’alcalde de la Ràpita, Josep Capa-
rrós, declari a la premsa que l’ens provincial “no aprova 
assumir la titularitat de la carretera”, i, en canvi, també 
a la premsa, fonts de la Diputació informin que aquesta 
administració n’assumirà la titularitat perquè la infraes-
tructura ja està inclosa al pla zonal de carreteres de l’ens 
provincial.
Tanmateix, mentre un membre d’ERC al govern municipal 
declarava que s’estan trobant “dificultats que estan tensio-
nant, com no havia passat en tota la història, les relacions 
entre l’ajuntament de la Ràpita i la Diputació”, un diputat 
provincial del PDeCAT demanava “als dos ajuntaments 
d’ERC de la Ràpita i Amposta –segons publicà el Diari de 
Tarragona- que duguin a terme les actuacions necessàries 
d’urgència, amb el suport de la Diputació”. 
La lectura que en fem de tot plegat és que o bé encara no 
saben què li correspon fer a cadascú o bé utilitzen aquest 
projecte per rivalitzar políticament i en clau electoral. Molt 
trist.
Segons les fonts consultades per CUP la Ràpita, efectiva-
ment, aquesta via està inclosa al pla zonal de carreteres 

PÀGINA 4

El nou sistema de gestió de residus es centra únicament 
en la Reducció de costos, Renovació de la maquinaria i 
Rapidesa en el servei. Aquí està la seva triple R, es tracta 
d’una política que promociona el consumisme i depreda 
els recursos i el territori. Oblidant-se de la veritable triple 
R (Reduir, Reutilitzar, Reciclar): no treballant per les dues 
primeres, i que obtenint uns resultats regulars en la reco-
llida selectiva, fet que no significa necessàriament Reciclar.
Des de la CUP apostem una vegada més per polítiques que 
no privatitzen els serveis públics i que intentin atacar el 
problema d’arrel, tot incidint en l’increment constant dels 
residus que generem. Amb iniciatives valentes com el mo-
del de recollida porta a porta i, tenint ben clar, que l’única 
manera d’evitar el col·lapse del país i del planeta és diri-
gir-nos cap  al camí correcte de model de Residu Mínim, 
per a finalment, arribar a l’objectiu final, el Residu Zero.
Sostenibilitat és el concepte clau que hauria d’il·luminar 
les nostres actuacions com a societat. Pensar globalment 
i actuar localment, i poder continuar cridant amb coherèn-
cia.....VISCA LA TERRA.

Rapidesa i eficiència, amb aquests dos qualificatius 24 mu-
nicipis del Baix Ebre i Montsià (adscrits al COPATE – Con-
sorci Polítiques Ambientals de les Terres de l’Ebre) empre-
nen el camí cap una altra etapa en la gestió de residus que 
sembla encaminada directament al contenidor de la fracció 
resta. 

No obstant, no serà un contenidor qualsevol ja que té un 
cost de 6.640.735 d’euros anuals i una inversió prevista d’11 
milions. Un gran negoci, evidentment privatitzat i en mans 
de dues grans empreses, Acciona i FCC..... si, la primera 
és de l’IBEX 35 aquest conglomerat de poder a l’ombra on 
van a parar els polítics per “serveis prestats”, i que tant ha 
contribuït a la guerra bruta contra Catalunya. 
Tenint en compte que pràcticament tots aquests municipis 
tenen governs que s’autoanomenen independentistes i de-
claren estar treballant per construir la república catalana, 
és sorprenent com continuen beneficiant les empreses de 
l’IBEX 35, que no deixa de ser una pota més de l’aparell de 
l’estat. 

ASSEMBLEA LOCAL CUP LA RÀPITA

de la Diputació de Tarragona, però resta pendent  que el 
Departament de Territori i Sostenibilitat aprovi aquest 
canvi de catalogació de la via com a carretera. Es trac-
ta d’un canvi administratiu necessari perquè la millora 
d’aquesta via, inclosa dins el projecte de la Generalitat de 
l’Anella Viària del Delta, passi a ser assumida per l’ens pro-
vincial.



LA CUP ARRIBA A MÓRA D’EBRE
PER A “FER POBLE”

NUCLI DE SUPORT CUP MÓRA D’EBRE

LA CUP MÓRA D’EBRE S’OPOSA RADICALMENT AL
PROJECTE DE CONSTRUCCIÓ D’UN MACROABOCADOR
DE RESIDUS INDUSTRIALS A RIBA-ROJA D’EBRE
Quan es va reemprendre el projecte d’instal·lació d’un ma-
croabocador de residus industrials a Riba-Roja d’Ebre, el 
nucli de suport de la CUP Móra d’Ebre va mostrar el rebuig 
a aquest model de “desenvolupament” econòmic.

La Ribera d’Ebre ha superat en escreix la seva capacitat 
d’acollida d’activitats econòmiques insostenibles. Ens 
apropem a un moment crucial de la història de la comarca. 
El fi de les energies nuclears d’Ascó i de la indústria quími-
ca de Flix ha d’anar acompanyat del creixement del valor 
afegit que generen els productes agrícoles i ramaders de 
la Ribera, de l’increment del turisme rural vinculat a les ac-

PÀGINA 5

Un nou moviment alternatiu d’esquerres era necessari a 
Móra d’Ebre per a millorar la qualitat de vida de les moren-
ques i els morencs i per a lluitar per assolir una democràcia 
directa, participativa i transparent. El nou nucli de suport de 
la CUP Móra d’Ebre està construint un projecte basat en la 
diversitat cultural, nacional, lingüística i religiosa.

És un projecte que arriba a Móra per a “fer poble”, i que 
pretén posar la voluntat ciutadana al centre de les deci-
sions polítiques. La ciutadania ha de tenir la força de la 
paraula, ha de lluitar per les idees i ha de ser capaç de 
ressorgir, de canviar i de corregir tants errors com siguin 
necessaris per viure en un poble millor. Així doncs, des del 
nucli de suport es pretén fer poble de la següent manera:

•	 Lluitant perquè l’acció política exerceixi una democrà-
cia participativa plena i directa. 

•	 Dedicant esforços perquè des del govern local es treba-
lli intensament i de manera conjunta amb les entitats 
comercials, culturals, socials i esportives per mantenir 
i potenciar el caràcter tradicional i el folklore popular 
de la nostra vila.

•	 Organitzant activitats divulgatives que millorin en es-
creix la imatge de l’escola pública.

•	 Prioritzant la lluita pel reconeixement i la defensa d’una 
sanitat pública a l’alçada que mereixem per les nostres 
comarques.

•	 Defensant sense complexos el dret de les classes po-
pulars: contra l’atur i la precarietat, i a favor dels ser-
veis públics i l’habitatge digne.

•	 Treballant per la integració social de tothom.
•	 Per la igualtat de gènere, l’alliberament sexual tant en 

l’àmbit social, laboral i salarial.

•	 Defensant el territori contra les agressions ecològiques 
i urbanístiques. Principalment contraria a implanta-
cions de determinades instal·lacions que no represen-
tin l’interès general, i/o que no compleixin els requisits 
de sostenibilitat social, econòmica i ambiental.

•	 Difonent el respecte per la nostra llengua i la identitat 
nacional.

•	 Recuperant la memòria històrica potenciant el coneixe-
ment de la història local.

Aquest nou projecte engrescador implicarà la participació 
de molta gent i requerirà esforç i perseverança. Però pas a 
pas, escoltant, dialogant, argumentant les raons per a can-
viar criteris, actuacions i lleis d’un sistema patriarcal i des-
igual, segur que s’aniran aconseguint les fites plantejades.

NUCLI DE SUPORT CUP MÓRA D’EBRE

tivitats naturals, especialment aquelles de natura fluvial, i 
al patrimoni local. La cultura i la memòria històrica han de 
permetre a la Ribera d’Ebre aprendre dels errors del passat 
per a configurar un futur millor per a properes generacions.
Sembla ser que la Generalitat revisarà de manera antici-
pada la llicència d’impacte ambiental, que és vigent fins al 
17 de juliol del 2019, per tal de constatar si el projecte se-
gueix complint els requisits especificats per llei. En tot cas, 
aquesta paralització temporal del projecte no farà que ni 
les plataformes d’afectats en contra del macroabocador 
ni la CUP deixin de buscar solucions per aturar-lo. PROU 
hipotecament del territori!



DEFENSEM EL DRET UNIVERSAL A LA SALUT, 
DEFENSEM LA SANITAT PÚBLICA

ASSEMBLEA LOCAL CUP TORTOSA

SABIES QUE...
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Si ets una persona usuària de la sanitat pública a les Terres 
de l’Ebre, aleshores ets coneixedora de la seva precarietat.
Les usuàries de l’HTVC, hospital de referència del terri-
tori, patim les conseqüències d’un servei d’urgències 
totalment col·lapsat on no hi ha suficient espai per poder 
donar una atenció digna. La construcció d’un nou hospital 
(promès al 2005) i de fàcil accés  és una necessitat urgent.
 Les carregues del personal en planta són excessives sent 
especialment notòries a les tardes, on de vegades hi ha 
una única persona per planta. La demanda  d’augment de 
personal és endèmica i malauradament desatesa des de fa 
anys.
Respecte les llistes d’espera a les especialitats i quiròfans 
és difícil fer una estimació, ja que l’oficial no és real perquè 
tarden en donar-te cita i mentre la cita no està concertada 
no compta com a llista d’espera. Malgrat que tothom sa-
bem que les esperes són massa llargues. 

Aquestes però no són les úniques mancances, hi ha mol-
tes altres que també repercuteixen i molt, en la nostra sa-
lut. Per exemple la manca d’estades formatives a altres 
hospitals de referència imprescindible pel reciclatge de 
les professionals, o la manca de condicions atractives per 
atraure i retindre personal mèdic. L’HTVC està perdent 
operacions per manca de professionals, com ara determin-
ades patologies ginecològiques o de tiroides. 

La saturació però no només la vivim a l’HTVC sinó també als 
CAPs, almenys és el cas de Tortosa. Per exemple ,  pediatria  
del CAP del Temple està totalment saturat. La solució pro-
posada per l’administració és reagrupar tots els serveis 
de pediatria al CAP de ferreries. Aquesta resposta no so-

luciona el problema, ja que el que calen són més pediatres. 
Sovint sentim dir que no hi ha pediatres per a contractar 
però això no deu de ser cert quan a les mútues de Tortosa 
en tenen de sobres i tampoc massa ben pagats.
Llavors? Cal voluntat política, majors partides pressupos-
taries per atendre  les necessitats del territori i cal tam-
bé que s’opte pel model de gestió que més beneficia als 
interessos públics: la gestió directa. És injustificable que 
l’ajuntament de Tortosa propietari de l’Hospital de Jesús 
i de la Clínica Terres de l’Ebre  continue apostant per un 
model de gestió privada, sota un règim mercantil que, com 
tantes vegades hem denunciat des de la CUP, implica men-
ys transparència i més despesa pública . Què beneficia a 
qui, ha quedat molt palès al cas de corrupció de Sagessa. 
Sobresous, factures falses, manca de control en la con-
tractació, comissions... Sagessa ja ha estat desmantellada 
però no el model de gestió. Mateix gos, diferent collar. 

Si volem un sistema  sanitari públic i de qualitat, cal  aug-
mentar els recursos materials i humans però també can-
viar el model gestió actual per una gestió directa. On tots 
els hospitals i serveis sanitaris estiguen gestionats directa-
ment per la Generalitat. 

Pressionar des dels municipis a la Generalitat per cobrir 
les mancances en el nostre sistema sanitari, tant amb de-
nuncies públiques, com mobilitzacions i mocions al ple. De-
nunciar el perjudici que provoca el model de gestió privat i 
fiscalitzar la seva gestió en mesura de les nostres possibili-
tats. Lluitar per una sanitat pública , de qualitat i de gestió 
directa a Tortosa i les Terres de l’Ebre... És el compromís 
de present i futur de CUP Tortosa. 

L’alcaldessa de Tortosa, Meritxell Roigé, és tam-
bé l’actual presidenta del Consorci d’Aigües de 
Tarragona (CAT)?
Tot i que des de la CUP, i mitjançant una queixa a 
la Comissió de Garantia del Dret de la Informació 
de la Generalitat (GAIP), s’ha instat a que es fa-
cin públiques les retribucions que reben els seus 
membres, la resposta del CAT ha estat negativa. 
Tot i que el GAIP ha donat la raó a la CUP dient 
que «tenien el dret d’accedir a aquesta informa-
ció», la postura de l’entitat ha estat seguir per-
petuant l’opacitat d’aquets organismes públics.
Entenem així que aquest organisme finançat amb 

diner públic, com en altres casos, es converteix 
en agència de col·locació de regidors/es i al-
caldes/es, ja que les seves competències són 
inexistents.
L’alcaldessa, que té un sou de 56.000€ bruts 
anuals per la seva dedicació a l’alcaldia, veu així 
com el seu partit la premia amb uns ingressos 
extra.
Tampoc entenem com l’alcaldessa de Tortosa, 
capdavantera en la lluita antitransvasista, no 
aprofita per aplicar les peticions de la PDE, i 
desmantelle l’infraestructura del mal anomenat 
minitransvasament i dissolgui el CAT.



LA DIPUTACIÓ: UNA REPARTIDORA
I UN OBSTACLE PER AL TERRITORI
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La Diputació de Tarragona, i les diputacions al con-
junt de l’Estat espanyol, són institucions anacrò-
niques creades al segle XIX per tal de facilitar el 
procés d’integració (i per tant imposició) de l’Estat 
espanyol del conjunt dels diferents pobles. Amb la 
Constitució de 1978, el post-franquisme va conside-
rar que aquestes institucions havien de continuar 
existint, però la nova arquitectura institucional ha 
provocat que aquestes hagin perdut tot el seu sentit, 
esdevenint a la pràctica una menjadora dels partits 
polítics i una repartidora de diners. 
 
 Si bé els consells comarcals tenen unes compe-
tències ben definides, tot i que tenen problemes de 
finançament, a les diputacions passa exactament al 
contrari: disposen d’un pressupost molt important 
(en el cas de les nostres comarques de 150 milions 
d’euros) però a banda de quatre competències here-
tades del franquisme (carreteres, escoles d’art i mú-
sica, centres d’educació especial i alguna cosa més) 
no tenen cap tipus de competència concreta.
 
 Això implica que mentre a Barcelona es gestionen 
parcs naturals i biblioteques, a Tarragona es gasten 
milers d’euros en turisme o en subvencions a dit per 
complementar els pressupostos dels ajuntaments.  
Per aquest motiu, al primer ple de les quatre diputa-
cions (Barcelona, Girona, Lleida i Tarragona) en que 
la CUP va tenir representació, aquesta va demanar 
que les diputacions fossin abolides i que s’impulsés 
la creació de les vegueries, tal i com es va aprovar 
al Parlament de Catalunya. Unes institucions amb 
unes competències clarament fixades, escollides 
per sufragi actiu (i no a dit per part dels partits com 
passa ara) i que respongués a les fronteres reals de 
cadascun dels territoris i no a una imposició del se-
gle XIX de Madrid. Tanmateix, cap partit polític hi va 
donar suport. Per què?  

 Doncs, en primer lloc, perquè la Diputació de Tarra-
gona representa una autèntica menjadora per als 
partits polítics. Només en sous i dietes als diputats 
provincials cada any s’hi destinen més d’un milió 
d’euros, permetent que alcaldes i regidors puguin 
cobrar més del que podrien cobrar als seus respec-
tius ajuntaments. També, perquè els partits amb 
representació a la Diputació poden tenir diferents 
persones contractades per poder fer feines per al 
partit, ja sigui ajudant als alcaldes del seu partit a les 
nostres comarques, o directament, fent tasques per 
al partit. I, per últim, perquè la Diputació esdevé, o 

bé una plataforma de llançament de la carrera polí-
tica professional de les joves promeses dels partits, 
o bé perquè esdevenen el cementiri (com ho és el 
Parlament europeu o el Senat espanyol) per poder 
tenir una bona cotització que els hi garanteixi una 
bona pensió de jubilació.  I, en segon lloc, perquè la 
Diputació és una autèntica repartidora. Com ja hem 
dit, disposa de 150 milions d’euros i no té competèn-
cies obligatòries a desenvolupar, el que permet te-
nir milions d’euros a disposició per a poder repartir 
entre els municipis dels propis diputats i diputades 
provincials, o entre els municipis on governen els 
mateixos partits polítics que ocupen el govern de la 
Diputació. Alguns exemples ja els heu pogut veure a 
la primera columna d’aquesta pàgina.

Des de la CUP, igual com fem al Consell Comarcal, 
creiem que són necessàries les institucions supra-
municipals, per tal de recolzar aquells municipis 
amb menys recursos, per tal de garantir uns drets 
a tota la ciutadania visqui a Reus, a Riudoms o a la 
Febró i per tal d’establir criteris i polítiques d’abast 
territorial que donin cohesió al territori. És per això, 
que tot i ser la Diputació una institució que cal abolir, 
hem intentat plantejar aquesta visió i aquest debat, 
tot i trobar-nos reiteradament amb un gran mur, 
que fins i tot ha gosat en prohibir-nos parlar en els 
plens, com si ens trobéssim en ple segle XIX i en ple 
caciquisme.

 Per aquest motiu hem plantejat problemàtiques com 
el futur post-nuclear del nostre territori (l’any 2020 
acaba la vida útil de les centrals nuclears de Vande-
llòs i Ascó); la necessitat d’aturar la implementació 
de parcs eòlics que destrossen i hipotequen al terri-
tori mentre s’enduen els beneficis cap a Barcelona o 
Madrid; la necessitat de fer una planificació adequa-
da de la xarxa de carreteres i camins en base a les 
necessitats del territori, la potenciació d’un turisme 
respectuós amb el territori i els drets de les treba-
lladores; la potenciació d’habitatge d’emergència 
social als municipis on els ajuntaments no disposen 
de prou diners per impulsar-ne; el manteniment del 
cabal ecològic i de les ribes dels nostres rius per a 
millorar el medi ambient, però també com a instru-
ment de generar riquesa al territori; facilitar l’arri-
bada de la fibra òptica perquè tots els pobles puguin 
connectar-se a internet; mesures per evitar l’espoli 
d’oliveres centenàries i mil·lenàries i conservar 
aquest patrimoni que va a parar a jardins de xalets 
de luxe; i un llarg, i llarg etcètera. 

Per a més informació
ebre.cup.cat
ebre@cup.cat

twitter.com/cupebre 
facebook.com/cupterresdelebre

Aquest butlletí està imprès en paper reciclat.
El maquetem pensant en encabir el màxim contingut en el 
menor espai, d’aquesta manera reduïm l’ús de 
paper. Si vols donar-li més vida un cop l’hagis 
llegit, reaprofita’l, i torna’l a reciclar!


